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Jean-Michel Coscarat abertzalea al da? 
Zergatik Aintzina Baigorriko zerrenda-
buru?
Lehenbizi, ez nuen zerrendaburu izan 
nahi. Antton Kurutxarri abertzalea zen 
buru, baina, naski, bera buru izan ba-
litz ez zen hautatua aterako. Auzapez 
gisa aurkeztu nintzelarik, ez nuen has-
tetik “abertzale naizen edo ez” erran 
nahi. Hautatua izanik zenbaitzuk gai-
tzitu dira: “Orain auzapeza abertzalea 
da”, entzun da. Ene nahikaria da Euskal 
Herriarendako zerbaiten egitea, aber-
tzale naizela erran gabe ere. Azken 40 
urteetako egoera politikoak herriaren 
elkarbizitza larritu du, anitz jende aber-
tzaleen aurka agertu da. Aintzina Baigo-
rri taldea abertzaleekin muntatua da, ez 
da dudarik.  

Bi urte egin duzu auzapez karguan. Zer
-nolako esperientzia bizi izan duzu? 
Sei urtez kontseilari aritu nintzen, oposi-
zioan. Iruditu zitzaidan gauzak ez zirela 
behar bezala joaten. Jean-Baptiste Lam-

bertek –14 urtez auzapez izandakoak– 
eta bere taldekoek ez zuten ongi hartu 
ni auzapez izatea. 19 hautetsi gara, lau 
oposizioan dira. Ordura arte goberna-
tu zuen taldeari buru egiteko, ideia eta 
alderdi guztietako jendea bildu behar 
izan genuen. Hastapenean zaila atzeman 
nuen taldea kudeatzea, beti ez bainaiz 
ados denekin, ez denetan ere. Baina, bo-
rrokak izanki ere, akort jartzen gara. Pa-
zientziak laguntzen dit horretan. 

Zein dira herriaren behin-behineko beha-
rrak? 
Lehen-lenehik: Baigorriko biztanleria 
adinetako jendea da nagusiki. Hori ma-
kur handia da, gazteak ez dira herrian 
gelditzen. Azken lau urteetan 100 biz-
tanle galdu dugu. Paradoxa da, elkar-
te franko dago –Basaizea da horietako 
bat–, herria biziarazten dute, baina gazte 
horietako anitz ez da herrian bizi. Herria 
hiltzen ari da, komertzioak ixten. Orain 
gutxira arte zazpi hotel ziren eta orain 
hiru dira. Iaz 20 etxe inguru baziren sal-

tzeko, ez badugu deus egiten etxe horiek 
hutsak geratuko dira. Joera hori aldatze-
ko enplegua sortu behar dugu. Banka 
herrira doan bidean lantoki-gunerako 
proiektua abiatu dugu. Herriaren erdi-
gunean komertzioak plantatu nahi dugu. 

Oinarrizko zerbitzuak nola daude? Osa-
sun zerbitzua, adibidez? 
Lambertek abiatu zuen Osasun Etxea 
ongi ezartzea izan da lehen zeregina. 
Proiektua medikurik gabe abiatu zen. 
Mediku gazte bat izateko xantza ukan 
dugu. Paristik hona jiteko prest zegoen, 
baina bere emaztearendako lana eska-
tzen zuen. Urte bat pasa zen, proiektua 
afera politikoa bilakaturik. Nekez, bai-
na azkenean medikua jin da. Proiektua 
abiatu zenean, oposizioan ginenok ez 
genuen herriak bere gain hartzea nahi, 
Herri Elkargoak baizik, ibarreko osasun
-gunea baita. Azkenik martxan da. 25 
langile dira denetara. Osasun zerbitzua 
ontsa finkatzea funtsezkoa da edozein 
herritan. 

Jean-Michel Coscarat, Baigorriko auzapeza

“HERRITARREN HARREMANAK 
ALDATZEN ARI DIRA, EUSKARA 
ORAIN EZ DA POLITIKA AFERA”
Baigorri, 1958. Bi urte auzapeza dela, Aintzina Baigorri hautagaitzaren 
izenean. Ez dago ezein alderdi politikori atxikia. Sukaldaritza Eskolako 
irakaslea da Donibane Garazin. Baigorri –herria eta eskualdea– ezaguna 
da, eta aurten are gehiago ezagutzera eman da: errefuxiatuen krisia dela 
eta, etorkinak aterpetu ditu duintasunez. Postetxea zabalik atxiki du gartsu. 
Nafarroaren Eguna arrakastatsua izan da berriz ere. Etxauzia Jauregia erosi 
nahi dute Nafartarren Etxea antolatzeko:  “Proiektu hori erreusitzen badugu, 
Baigorrin zerbait handia abiatu dela erakutsiko dugu” , erran digu auzapezak.  

 Mikel Asurmendi 
 @masurmendi 
 ARGAZKIA: DANI BLANCO
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Postaren afera entzutetsua izan da. Mobi-
lizazioei esker Baigorri eskualdeak zerbi-
tzu hori atxiki ahal izan du. 
Guretzat inportantea zen ibar osoa kon-
tuan hartzea. Banka, Aldude eta Urepele 
barnean izatea. Gazteak sartu dira herri-
ko etxe horietan, ibarra administratzeko 
moldea aldatu nahi dute. Denok elkarre-
kin ari izanez, posta-etxea salbatu dugu. 
Postarik gabe ez zen eskualdearen bizi-
moldea amesterik. Manifestazioak egin 
ditugu, Pauen izan gara, denon artean 
erreusitu dugu. Hamar bat langile ari 
dira orain. Arazoa da postariek ez dute-
la lehen bezainbat gutun banatzen, alta, 
ibilbide bera egin behar dute. Beraz, 
haiendako lan osagarriak xerkatu nahi 
ditugu: hala farmazia nola laborantza 
inguruko enpresen pusken garraiatze-
ko. Baigorri ibarreko arazo handietako 
bat bideko komunikazioa da, trena ez 
iristea Garazira bezala. Baionatik Ga-
raziraino trena ezarri dute berriz ere. 
Arrosatik Baigorrira bazen ere lehena-
go, 2009 urtetik autobusa zebilen. Ken-

du zuten. Adineko jendeek eta gazteek 
trena hartu behar badute, Arrosaraino 
joan behar dute. Beraz, hori konpontze-
ko, ondoko hilabetetan Banka, Urepele, 
Aldude eta Baigorrin gaindi ibiliko den 
autobusa ezarriko dugu martxan.

Laborantza funtsezkoa duzue. Alta, zue-
na mendiko eskualdea da.
Baigorriko Herri Kontseiluan zazpi la-
borari ditugu. Laborari gehienek kali-
tateko mozkinak nahi dituzte erdietsi, 
ez dute handitu nahi. Orain arte behiak 
edo ardiak izan dira etxalde tipietako 
hazkuntza nagusiak, orain mahastiak 
ere ezarri dira. Laborari etxaldeak galdu 
badira ere, anitz gazte plantatzen ari da, 
oraino bada nahikaria. Baina horien la-
guntzeko komertzioa behar dugu plan-
tatu, horretarako aterabideak atzeman: 
dela ostatuen laguntzaz dela turismoa-
ren bitartez. Denon artean salbatuko 
dugu laborantza, eta laborariek ere la-
gunduko dute beste sektoreak biziaraz-
ten. Ez da bertze molderik. 

Baigorri herria, Baigorri-Garazi Herri El-
kargoan dago. Zer iritzi duzu elkargoaren 
lanaz? 
Nik Urbanismo komisioan lan egin dut. 
Herri elkargoetan Tokiko Hirigintza Pla-
na (PLU delakoa) lantzen da, baina gu-
rean, 30 herrietatik bakar batek baino 
ez zuen ahalbide hori. Edozein desmar-
txa Donapaleutik [Amikuze eskualdean] 
bideratu behar izan dugu. Komisio ho-
rretan ohartu naiz bazela nahikaria Eus-
kal Herri oso gisan pentsatzeko, denen 
artean biharko Euskal Herriaz aritze-
ko. Lana eskasa denez, gazte asko egu-
nero joaten da Baigorritik itsasertzeko 
herrietara. Beste batzuk han gelditzen 
dira bizitzen. Herri Elkargo bakarraren 
bitartez gazteek xantza ukan behar lu-
kete hemen aritzeko. Hasteko, Baionara 
egunero joan-jina egiten dutenen ara-
zoak kontuan hartu behar ditugu. Aste-
buruan, hiritik mendira aisialdian jiten 
direnek beren ibilmoldea aldatu behar 
dute. Guk 80 kilometro bide daukagu 
entretenitzeko eta ez dugu aise egiten 

“Jean-René Etchegaraik 
eta bere ondokoek 
erraztu dute bidea. 
Berak egin duen lanik 
gabe, Elkargoa ez zen 
aitzina joanen. Enbeia eta 
ausardia behar dira”
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ahal. Herri Elkargo bakarrean ontasu-
nak partekatu beharko genituzke. Badi-
ra kontrakoak, fite ari garelakoan, baina 
nik badut esperantza. Jendeak nahikaria 
baldin badu, erreusitzen ahal dugu. 

Herri Elkargo bakarra aipatu duzu: biz-
tanleriaren erdiak eta herrien erdiak bai-
no gehiagok alde bozkatu dute. 
Alabaina, biztanleriak ez du gaia usu ai-
patzen. Hautetsiek gaiari buruz gehiago 
mintzatu behar diegu herritarrei. Baigo-
rriko Kontseiluan, iragan larrazkenean, 
lehen bozketan, 17 alde eta bi kontra 
izan ziren. Berriz ere bozkatu dugu, eta 
17 alde eta bi zuri izan dira. Gutxi aldatu 
da, baina orain nehor ez da kontra, ezta 
oposizioko hautetsiak ere, auzapez izan-
dako Lambert barne. Izugarria izan da, 
Baigorrin aitzina ari gara. Garazi-Baigo-
rri Herri Elkargoko herri denak ez daude 
alde, baina gehiengoa bai. Gure ibarreko 
herri guztietan aldeko jarrera nagusi da. 

Zer onura ikusten diozu Herri Elkargo ba-
karrari?
Hasteko, oraingo Herri Elkargoan ez 
dago manerarik Baigorrin landu nahi 
dugun herri proiektua plantan ezartze-
ko. Hain ziur ere, lehen eskasia dirua 
da. Elkargo bakarrean gauzak ez dira 
errazak izanen, baina gauzak ez dira 
makurragoak izaten ahal. Printzipioz, 
ahalmen gehiago duten herriekin ez-
kontzea ez da okerragoa. Konparazione, 
Baionan eta Baigorrin ez ditugu behar 
berak. Urbanismoan gauzak arras ez-
berdinak dira. Hirigintzari buruz egin 
ditugun bilkuretan, Maulen, Hazparnen 
edo Garazin izan, bakoitzak bere arran-
gurak agertu ditu, ulergarriak. Zube-
roan, konparazione, lanean plantatzeko 
languneak badaude, baina jendeak ez 
du han egon nahi. Zerendako? Ez direla-
ko hiriko zerbitzu aski: ez garraio egoki-
rik, ez etxebizitza ukaiteko aukera erra-
zik, ez aisialdirako gunerik. Baigorrin 
bezala funtsean. Beraz, inteligenteak 
izan behar dugu eta elkarren beharrak 
partekatu. Hiriko jendeak nahi badu 
barnealdera jin asteburuan edo bakan-
tzetan, bide eta zerbitzu onak ezarri 
behar ditugu, dirua elkarrekin parteka-
tu behar dugu horiek eraikitzeko. 

Herriko Etxe handiak zergen aferaz arran-
guratuta daude. Elkargo bakarraren aur-
ka daudenak, alegia. 
Normala da. Proiektua ez da erraza. 

Alabaina, Nizako Herri Elkargoaren 
herri tipi bateko auzapez batek haien 
proiektua eraikitzea nola erreusi-
tu duten erakutsi digu. Hastapenean 
nehor gutxi omen zen alde, orain al-
diz gehiengoa alde dago. Enbeia behar 
da. Bakoitzak bere jarrera pixka bat 
moldatzen badu, besteek onar deza-

kete. Baionako Herriko Etxeak alde 
egin badu, zergatik ez du Miarritzek 
egin ahalko. Eman dezagun, Bidart he-
rri tipiak ez du onartu Herri Elkargo 
bakarra, alabaina, ez du Miarritzetik 
berezi nahi, haren beharra baitu. De-
nok denen beharra dugu. Jean-René 
Etchegaraik eta bere ondokoek erraztu 
dute bidea. Berak egin duen lanik gabe, 
Elkargoa ez zen aitzina joanen. Enbeia 
eta ausardia behar dira. 

Eskualdeen arteko oreka behar omen da. 
Haatik, ez itsasaldekoek ez barnealde-
koek ez diogu elkarri beldurrik ukan 
behar. Konparazione: laborarien mozki-
nen sor-markak atxiki nahi baditugu, hi-
rikoek absolutuki lagundu behar digute. 
Hala berean, Miarritzek Euskal Herria 
marka baliatzen du turismoa ekarra-
razteko, baina laborarien mundua hil-
tzen bada, Euskal Herriak ez du berezko 
markarik atxikiko. 

Lüküzeko Barthelemy Aguerre eta Ar-
mendaritzeko Lucien Delgue auzapezek 
helegite hierarkikoa ezarri dute Herri El-
kargo bakarraren aurka.
Aguerrek haste-hastetik nahi izan du 
Amikuze eta Bearnoko Salbaterra lotu 
Elkargo batean. Bere lekua galtzeko 
beldur dea? Delguek eta Aguerrek ez 
dute berea ez den bertze proiekturik 
ontsa kausitzen. Ez dute beren aulkia 
galdu nahi, naski. Helegite hori ezar-
tzea kontrako politika egiteko manera 
bat da. Departamendua desagerturik, 
anitz konpetentzia galduko dira hain 
ziur. Herri Elkargo bakarra izanik, kon-
petentziak aldatuko dira. Departamen-
duko dirua apaldu da azken urteetan. 
Sistema aldatu behar da eta aldaketek 
zalantzak sorrarazten dituzte. Aguerrek 
eta Delguek horren inguruan beldurra 
zabaltzen dute, beren joko politikoa egi-
ten dute.

Aldiz, Miarritzeko Michel Veunac eta An-
geluko Claude Olive auzapezek ez dute 
bide hori hartu, ezta Irulegiko Jakes Iru-
me auzapezak ere.
Kontra direnek ere Herri Elkargo baka-
rraren desmartxan parte hartu dute. Ba-
tzuk proiektuan ari izanez, ohartu dira 
elkargo bakarra hoberako baizik ez dela 
izaten ahal. Elkar ezagutzeak hori era-
kutsi digu denoi. Nik Zuberoa, Lapurdi 
eta Baxenabarreko auzapezekin elkarla-
nean asko ikasi dut.

EUSKAL TRAILS 
EKIMENA, LANA 

SORTZEKO XEDEZ
“Gure aberastasuna mendia da. Baigo-
rrin zazpi hotel izan dira eta orain hiru 
dira, eta hiru horiek ez dute etorkizun 
handirik. Inbertsio handiak egin di-
tuzte, baina gero urte osoan ez dute 
behar bezainbat jende. Lana sortzeko, 
gure proiektuen artean Euskal Trails 
sartzen da. Ekainaz geroztik Trails Es-
tazioa izanen da hemen. Duela 20 
urte, lehen ekitaldian, 300 parte-har-
tzaile izan ziren. Aurten, Trails dela-
koan 3.000 jendek parte hartu dute 
lasterka. Jendeak ekitaldia udaldira 
zabaltzea galdatu du. Orain arte, bi-
deak ez ziren aski zabalik, hemendik 
aitzina Urepeleraino markatuak iza-
nen dira. Egia erran, ekologistek ez 
dute onartu proiektua. 30 lagun ari 
gara, denetarikoak, proiektu hori de-
fendatzeko. Mendian ibiltzen direnek 
errespetu handia diote inguruneari, ez 
datoz motorrez, ez dira motorzaleak, 
oinez heldu dira. Mintzatu gara labo-
rariekin eta ehiztariekin, mendian ibil-
tzen diren guztiekin, eta ez dute begi 
txarrez ikusi. Baztango herriei buruz 
bidexkak prestatzen badira, horretan 
ere ekonomia bultzatzen ahalko dugu 
bi aldeetan. Badugu hala berean, arti-
sautzari buruzko proiektu bat ere. Iba-
rreko enpresa berrietan eta eskoletan 
garatu nahi du arlo hori, elkarlanean. 
Herri Elkargoan inteligenteki jokatu 
behar dugu, baita Baztango herrie-
kin lanean aritu ere. Baztango Herriko 
Etxeak galdatu du bilera bat egitea. 
Lanean elkarrekin abiatu gara. Lan ha-
rreman horrek asko ekartzen ahal du 
ekonomian hasteko, eta zer esanik ez, 
gure nortasuna finkatzen lagundu ere. 
Jean-Baptiste Lambert aurreko auza-
pezak eta bere taldekoek ez zuten ho-
lakorik inoiz planteatu izan”. 
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Elkargo bakarraren beldur direnek Eus-
kal Herriaren berezko nortasuna azkar-
tzearen beldur dira nonbait. Euskal Herri 
osoaren barnean irudikatzen dute Ipa-
rraldea.
Abertzaleek Euskal Herri bat nahi du-
tela erran dute betidanik. Azken 40 ur-
teetan ohartu gara, Iruñea ondo-ondoan 
dugula. Baigorri eskualdea bestealdeari 
buruz gero eta gehiago emana bizi da. 
Nafarroaren Egunean zenbat jende bil-
tzen den ikusi besterik ez da. Historia el-
karrekin egin dezakegu berriz ere. Muga 
gaindituz gero harremanak errazagoak 
izanen dira. Baigorriko azken urteetako 
historia zaila izan da, baina oraingo gaz-
teak elkarrekiko harreman moldeak al-
darazten ari dira, hautetsiak horri buruz 
ari gara lanean. Ekonomiaren eta kultur 
ekimenen bidean eguneroko bizimoldea 
ere aldatuko da, esperantza hori daukat. 

Elkargoa ukanik ere, euskara ez da ziur-
tatua. Zein da euskararen egoera Baigo-
rrin?
Baigorrin beste eskualdeetatik diferen-
tea dela, eta euskara biziago dela errai-
ten da, baina hemen ere euskara galtzen 
ari gara. Euskararen egoera ez da erraza. 
Gurasoengandik euskara ukan dugunok 
ohartzen gara gure seme-alabek ez dute-
la berdin ematen. Ez badute mintzatzen 
emeki-emeki galduko dute.  Batzuek 
euskara gure burua bereizteko dela uste 
dute, eta juxtu kontrakoa da. Konpara-
zione: kanpotik heldu den anitz jende-
ren nahikaria euskara ikastea da. Haien-
tzat euskara aberastasun izugarria da. 

Herriko Etxeko funtzionamenduan edota 
Herri Kontseiluan euskarak badu tokirik?  
Euskararen Erakunde Publikoak (EEP) 
eskaini zuen kontratua onartu zuen He-

rriko Etxeak. Langileek ere onartu dute 
nolabait, alta, bakoitzak bere hautu egin 
du. Batzuk euskarazko kurtsoetan hasi  
dira. Eni, hasteko, nahikari horrek pla-
zera eman dit. Idazkaritzan batek baino 
ez du euskara arduraz hartu. Egia erran, 
EEPren plangintzan ez dugu arras parte 
hartzen. Bilkuretan ez dugu euskaraz 
egiten, ezta gutxiagorik ere. Euskaraz 
hasita ere, frantsesera lerratzen gara. 
Nik Kontseiluko kideen arteko e-maile-
tan hitz batzuk euskaraz sartzen ditut. 
Uf! Ez da aise. 

Etxauzia Jauregia erosteko proiektua 
nola doa? 
Urte bat dugu lehen xedea bururatzeko. 

Jabeek urrirako arrapostua ukan nahi 
lukete. Baiezkoa emateko xantza uka-
nen dugun? Ez da errana, ezta nagusiek 
bertze erosleren bat ukan ez dezakete-
nik ere. Proiektua erreusitzen badugu, 
horrek erakutsiko du Baigorri zerbait 
handiaren bila abiatu dela. Baigorriar 
generazio anitz joan dira Jauregi hori 
herriarendako bildu nahiz, baina ez 
dute lortu. Oraingoak erdietsiko balu 
abiapuntu ederra liteke. Etxauzia ku-
deatzen duen elkarteak euskararen al-
deko proiektua bere gain hartu nahi 
luke. Diasporari begirako proiektua 
izan liteke, euskaldun ororena, geure 
familiaren xerka joateko, kanpoari eta 
barneari begiratzeko, egin ahalaz eus-
karaz mintzatzeko. Baigorrin, zorionez, 
harremanak aldatzen ari dira, euskara 
orain ez da politika afera. Nehor ez da 
euskararen kontra, ez gaude duela bi 
urte ginen bezala. 

Beraz, Jean-Michel Coscarat auzapeza 
izatea hautu ona izan da. 
Auzapez izendatua izan nintzelarik, 
batzuek “tronpatu gaituzu, abertzalea 
zara, baina ez duzu zure zerrenda hala 
presentatu”, erran zidaten. Erran nien 
ez dakidala zer den abertzalea izatea 
edo ez izatea. Gauza frankoari buruz, 
zerendako ez erran, hala naiz, gure kul-
tura eta hizkuntza atxikitzeko hala naiz. 
Baigorriar anitzek abertzale izatea gau-
za itsusia bezala ikusi izan dute, orain 
hori aldatzen ari da nolabait. Nik Betti 
Bidart kontseilaria laudatzen dut, izu-
garria da berak egiten duen lana. Herri-
ko Etxeko langileek eta herritarrek Bi-
dartek egindako lana zinez preziatzen 
dute, herriarendako abantailak baino 
ez ditu ekarri. Funtsean, abertzale ba-
ten lana da. n

NAFARROAREN 
EGUNA, POLITIKOKI 

ERE ONARTUA
“Nafarroaren Eguna kari, orain arteko 
Herriko Etxeko ordezkariek harreman 
gutxi izan dute bestaldeko herri or-
dezkariekin. Uroski erraiten dut, nire 
aita-amen denboran jende anitz joa-
ten zen bestaldera, Baztango herrie-
kin harreman franko ziren. Denbora 
pasa ahala ohartu gara harremanak 
galdu ditugula. Domaia da. Guk aur-
ten hango hautetsiak gomitatu di-
tugu eta erantzunak baikorrak izan 
dira. Uxue Barkos berriz ere jin da. Na-
farroako presidentea gurekin izatea 
ohorea izan da. Bi aldeetako bizilagu-
nak harremanetan sartzea handia da. 
Iruditzen zait Baigorri herriak osoki 
onartzen duela egun hori. Politikoki 
lehenago ez zen onartzen, orain bai”. 


